



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

№ MP/985

The Secretariat of the Conference on Interaction and Confidence Building Measures in Asia (CICA) presents its compliments to the CICA Member States and has the honour to forward herewith the report and the list of participants of the Seminar on the Development of the CICA Military-Political Dimension organized by the Republic of Kazakhstan on 13-14 July 2022.

*Enclosure:
as stated, on 10 p.*

The report of the Seminar will also be available in the restricted part of the Military-Political Dimension section of the CICA Secretariat website.

The Secretariat avails itself of this opportunity to renew to the CICA Member States the assurances of its highest consideration.

Nur-Sultan, 3 August 2022



**MEMBER STATES
OF THE CONFERENCE ON INTERACTION
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES
IN ASIA**



**SECRETARIAT OF THE CONFERENCE ON INTERACTION
AND CONFIDENCE BUILDING MEASURES IN ASIA**

**СЕКРЕТАРИАТ СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ
И МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

№ МР/985

*Приложение:
упомянутое,
на 10 л.*

Секретариат Совещания по взаимодействию и мерам доверия в Азии (СВМДА) свидетельствует свое уважение государствам-членам СВМДА и имеет честь препроводить отчёт и список участников Семинара по развитию военно-политического измерения СВМДА, проведенного Республикой Казахстан 13-14 июля 2022 года.

Отчёт Семинара также будет доступен в разделе «Военно-политическое измерение» в закрытой части веб-сайта Секретариата СВМДА.

Секретариат пользуется случаем, чтобы возобновить государствам-членам СВМДА уверения в своем весьма высоком уважении.

город Нур-Султан, 3 августа 2022 г.



**ГОСУДАРСТВА-ЧЛЕНЫ
СОВЕЩАНИЯ ПО ВЗАИМОДЕЙСТВИЮ И
МЕРАМ ДОВЕРИЯ В АЗИИ**

Қосымша:
аталған 10 п.

Азиядағы өзара іс-қимыл және сенім шаралары кеңесінің (Азия Кеңесінің) Хатшылығы Азия Кеңесінің мүше мемлекеттеріне өзінің зор ілтипатын білдіре отырып, 2022 жылғы 13-14 шілдедегі Қазақстан Республикасы ұйымдастырған Азия Кеңесі әскери-саяси өлшемін дамыту жөніндегі семинар туралы есепті және қатысушылардың тізімін жолдауды өзіне мәртебе санайды.

Аталмыш есеп Азия Кеңесі Хатшылығының веб-сайтының жабық бөлігіндегі «Әскери-саяси өлшемі» бөлімінде қол жетімді болады.

Хатшылық осы мүмкіндікті пайдалана отырып, Азия Кеңесінің мүше мемлекеттеріне өзінің зор ілтипатын тағы да растайды.

Нұр-Сұлтан қаласы, 2022 жылғы 3 тамыз

**АЗИЯДАҒЫ ӨЗАРА ІС-ҚИМЫЛ ЖӘНЕ
СЕНІМ ШАРАЛАРЫ КЕҢЕСІНІҢ МҮШЕ
МЕМЛЕКЕТТЕРІ**

Report on Seminar on the Development of the CICA Military-Political Dimension with a visit to the Tlendiev Training Center

Pursuant to the Action Plan of the Concept of the Chairmanship of the Republic of Kazakhstan in the Conference on Interaction and Confidence Building Measures in Asia (hereinafter referred to as CICA) in 2020-2022, on 13-14 July 2022, a seminar dedicated to the 30th anniversary of CICA was held at the National University of Defense of the First President of the Republic of Kazakhstan followed by a visit to the Tlendiev Training Center in Almaty.

Seminar title: “30 years on the path of security and cooperation: successful experience in countering modern threats and challenges in the CICA area”

Seminar purpose: Discussing further implementation of measures of the military-political dimension of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures, strengthening mutual cooperation aimed at ensuring peace, stability, and security in Asia.

The seminar was attended by representatives of 13 CICA Member States: The Republic of Azerbaijan, the Arab Republic of Egypt, the Republic of India, the Hashemite Kingdom of Jordan, the Republic of Iraq, the Islamic Republic of Iran, the State of Qatar, the United Arab Emirates, the Islamic Republic of Pakistan, the State of Palestine, the Russian Federation, the Republic of Türkiye, the Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Kazakhstan, and the CICA Secretariat (*the list of participants is attached*).

At the opening of the seminar, welcoming remarks were made by:

- Head of the National University of Defense of the First President of the Republic of Kazakhstan – Elbasy, Major General Lut Alchekenov;
- Executive Director of the CICA Secretariat Ambassador Kairat Sarybay.

In his speech, the CICA Executive Director thanked the Ministry of Defense for organizing and holding the seminar.

The following reports with presentations were made at the seminar:

- “Implementation of confidence building measures in the CICA Military-Political Dimension” by Expert of the Main Directorate of International Military Cooperation of the Ministry of Defense of the Russian Federation, Lieutenant Colonel Alexander Krylov;

- “Kazakhstan's experience in the implementation of the Military-Political Dimension of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures” by Head of the Department for the Implementation of Treaties and Agreements on Strengthening Cooperation and Confidence Building Measures in Asia of the Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan, Lieutenant Colonel Renat Saidinov;

- “Interaction of CICA with international organizations within confidence building and security measures” by Ambassador Doulat Kuanyshev, Expert of the Military-Political Dimension of the CICA Secretariat.

After each report, the participants were given the opportunity to engage in discussions. The seminar participants noted that stable security and mutual trust among the Member States would be strengthened by deepening, developing and

systematically implementing the Military-Political Dimension of the CICA Catalogue of Confidence Building Measures.

In the second half of July 13, together with the Ministry of Industry and Infrastructural Development of the Republic of Kazakhstan, visits were arranged to the military and industrial facilities located in Nur-Sultan, such as Kazakhstan Aviation Industry LLP, Eurocopter Kazakhstan Engineering LLP, Kazakhstan Aselsan Engineering LLP, and Kazakhstan Paramount Engineering LLP. The seminar participants also visited the National Museum of Military History of the Armed Forces of the Republic of Kazakhstan.

During the visit to the military and industrial facilities, the seminar participants were particularly interested in innovative modern military equipment and weapons produced by Kazakhstan Aselsan Engineering LLP and Kazakhstan Paramount Engineering LLP.

The seminar participants visited the Tlendiev Training Center in Almaty on 14 July. The visit included a briefing on the peacekeeping activities of the Armed Forces of the Republic of Kazakhstan and the Center for Peacekeeping Operations. The seminar participants also learned about the infrastructure of the training center and its training process.

Following the seminar, the overall results were summed up, and the participants gave a positive assessment and thanked the hosts of the event. The seminar was held in a friendly, businesslike and constructive atmosphere. A confidential exchange of views was held on strengthening regional cooperation.

The materials presented at the seminar will be published on the official website of the CICA Secretariat.



**LIST OF PARTICIPANTS OF SEMINAR
ON THE DEVELOPMENT OF THE CICA MILITARY-POLITICAL
DIMENSION**

(Nur-Sultan, 13-14 July 2022)

REPUBLIC OF AZERBAIJAN		
1.	Colonel Zaur Karimov	Defense Attaché of the Embassy of the Republic of Azerbaijan in the Republic of Kazakhstan
ARAB REPUBLIC OF EGYPT		
2.	Manal Yehia El Shinnawi	Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of the Arab Republic of Egypt
3.	Ilez Gapurkhayev	Interpreter
REPUBLIC OF INDIA		
4.	Kumar Updesh	Assistant Defense Attaché of the Embassy of India
HASHEMITE KINGDOM OF JORDAN		
5.	Hadid Adi	Counselor of the Embassy of Jordan in the Republic of Kazakhstan
REPUBLIC OF IRAQ		
6.	Major General Maher Riyadh Hammood Al-Sadoon	Ministry of Defense of the Republic of Iraq
ISLAMIC REPUBLIC OF IRAN		
7.	Captain 1st rank Fekri Ali Habibollah	Defense Attaché of the Embassy of the Islamic Republic of Iran in the Republic of Kazakhstan
STATE OF QATAR		
8.	Captain 1st rank of the Qatar Armed Forces Nasr Mohd Al Harami	Representative of the Ministry of Defense
9.	Lieutenant of the Qatar Armed Forces Hamad Saad Al Qubaisi	Representative of the Ministry of Defense
REPUBLIC OF KOREA		
10.	Colonel Song Taeguk	Defense Attaché of the Embassy of the Republic of Korea
UNITED ARAB EMIRATES		
11.	Lieutenant Colonel Alkaabi Mohammed Juma	Defense Attaché of the Embassy of the UAE in the Republic of Kazakhstan
ISLAMIC REPUBLIC OF PAKISTAN		

12.	Brigadier Yasir Nawaz Janjua	Defense Attaché of the Embassy of the Islamic Republic of Pakistan
STATE OF PALESTINE		
13.	General Hatem Shafiq Waked	Director of Public and Media Relations National Security Forces of the State of Palestine
14.	Zweid Hazem	Second Secretary of the Embassy of Palestine in the Republic of Kazakhstan
RUSSIAN FEDERATION		
15.	Lieutenant Colonel Alexander Krylov	Expert of the Main Directorate of International Military Cooperation of the Ministry of Defense of the Russian Federation
REPUBLIC OF TURKIYE		
16.	Colonel Pala Fatih	Military Attaché of the Embassy of the Republic of Türkiye in the Republic of Kazakhstan
17.	Gokhan Erdogan	Assistant Military Attaché of the Embassy of the Republic of Türkiye in the Republic of Kazakhstan
REPUBLIC OF KAZAKHSTAN		
Ministry of Defense		
18.	Major General Lut Alchekenov	Head of the National University of Defense of the First President of the Republic of Kazakhstan – Elbasy;
19.	Colonel Adil Bekov	Head of the Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
20.	Colonel Nurzhan Smagulov	Deputy Head of the Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
21.	Lieutenant Colonel Renat Saidinov	Head of the Office of the Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
Ministry of Foreign Affairs		
22.	Askar Shalkarbayev	Counselor of the Department of the Asia-Pacific Region of the Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Kazakhstan
CICA SECRETARIAT		
23.	Ambassador Kairat Sarybay	Executive Director of the CICA Secretariat
24.	Chi Fang	Deputy Executive Director of the CICA Secretariat
25.	Ambassador Doulat Kuanyshhev	Expert of the Military-Political Dimension of the CICA Secretariat
26.	Assiya Beisenbayeva	Personal Assistant to the Executive Director of the CICA Secretariat

27.	Narbota Tursynkhan	Personal Assistant to the Deputy Executive Director of the CICA Secretariat
28.	Dana Zheken	Interpreter of the CICA Secretariat
29.	Meiram Islam	Interpreter of the CICA Secretariat
30.	Aima Seitova	Interpreter of the CICA Secretariat
31.	Kairat Shingozhinov	Officer of the CICA Secretariat
Hosts		
32.	Lieutenant Colonel Yaroslav Terekhov	Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
33.	Major Nurkanat Sopbek	Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
34.	Captain Bakber Baikumbayev	Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
35.	Senior Lieutenant Murat Smagulov	Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan
36.	Senior Sergeant Madina Mamatzhanova	Center for Arms Control and Inspection Support of the Ministry of Defense of the Republic of Kazakhstan

Отчет
о проведении семинара по развитию военно-политического измерения СВМДА с посещением учебного центра «Тлендиева»

Во исполнение Плана действия Концепции председательства Республики Казахстан в Совещании по взаимодействию и мерам доверия в Азии в 2020-2022 гг. (далее - СВМДА) на базе Национального университета обороны имени Первого Президента РК – Елбасы в период с 13 по 14 июля 2022 года организован семинар с посещением учебного центра «Тлендиева» в г. Алматы, приуроченного к 30-летию созыва СВМДА.

Тема семинара: «30 лет на пути безопасности и сотрудничества: успешный опыт противодействия современным угрозам и вызовам на пространстве СВМДА»

Цель семинара: обсуждение вопросов дальнейшей реализации мер военно-политического измерения Каталога мер доверия СВМДА, укрепление взаимного сотрудничества, направленного на обеспечение мира, стабильности и безопасности в Азии.

В работе семинара приняли участие представители 13 государств-членов СВМДА: Азербайджанская Республика, Арабская Республика Египет, Республика Индия, Иорданское Хашимитское Королевство, Республика Ирак, Исламская Республика Иран, Государство Катар, Объединенные Арабские Эмираты, Исламская Республика Пакистан, Государство Палестина, Российская Федерация, Турецкая Республика, Министерство иностранных дел Республики Казахстан и Секретариата СВМДА (*список участников прилагается*).

На открытии семинара с приветственным словом выступили:

- начальник Национального университета обороны имени Первого Президента РК – Елбасы генерал-майор Альчекенов Л.С.;

- Исполнительный директор Секретариата СВМДА Посол Сарыбай К.Ш.

В своем выступлении Исполнительный директор СВМДА поблагодарил Министерство обороны за организацию и проведение семинара.

В ходе семинара были представлены следующие доклады с презентациями:

- «Реализация мер доверия в военно-политическом измерении СВМДА» – выступил эксперт Главного управления международного военного сотрудничества Министерства обороны Российской Федерации подполковник Крылов Александр Сергеевич;

- «Опыт Казахстана в реализации военно-политического измерения Каталога мер доверия СВМДА» – выступил начальник отдела реализации договоров и соглашений по укреплению взаимодействия и мерам доверия в Азии Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК подполковник Сайдинов Р.С.;

- «Взаимодействие СВМДА с международными организациями в рамках мер доверия и безопасности» – выступил Посол Куанышев Д.О., Эксперт военно-политического измерения Секретариата СВМДА.

После каждого доклада участникам была предоставлена возможность принять участие в дискуссиях. Участники семинара отметили, что

посредством углубления, развития и систематической реализации военно-политического измерения Каталога мер доверия СВМДА будет укрепляться стабильная безопасность, взаимное доверие между государствами-членами.

Во второй половине 13 июля совместно с Министерством индустрии и инфраструктурного развития Республики Казахстан организованы посещения объектов оборонно-промышленного комплекса, такие как ТОО «Казахстанская авиационная индустрия», ТОО «Еврокоптер Казахстан инжиниринг», ТОО «Казахстан Аселсан инжиниринг» и ТОО «Казахстан Парамант инжиниринг», расположенных в г.Нур-Султан. Также участники семинара посетили Государственный Военно-исторический музей ВС РК.

В ходе посещения оборонно-промышленных комплексов участники семинара проявили особый интерес к инновационной современной военной технике и оружейной продукции, производимой предприятиями ТОО «Казахстан Аселсан инжиниринг» и ТОО «Казахстан Парамант инжиниринг».

14 июля участники семинара посетили учебный центр «Глендиева» в г.Алматы. В ходе посещения был представлен «Брифинг о миротворческой деятельности ВС РК и Центра миротворческих операций». Также организовано ознакомление участников семинара с инфраструктурой учебного центра и его учебным процессом.

По итогам семинара были подведены общие итоги, где участники дали положительную оценку и поблагодарили организаторов мероприятия. Семинар прошел в дружественной, деловой и конструктивной атмосфере. Состоялся доверительный обмен мнениями по вопросам укрепления регионального сотрудничества.

Представленные в ходе семинара материалы, будут размещены на официальном интернет ресурсе Секретариата СВМДА.



**СПИСОК УЧАСТНИКОВ СЕМИНАРА
ПО РАЗВИТИЮ ВОЕННО-ПОЛИТИЧЕСКОГО ИЗМЕРЕНИЯ СВМДА
(г. Нур-Султан, 13-14 июля 2022 года)**

АЗЕРБАЙДЖАНСКАЯ РЕСПУБЛИКА		
1.	Полковник Керимов Заур Афлатуноглы	Военный атташе по вопросам обороны Посольства Азербайджанской Республики в РК
АРАБСКАЯ РЕСПУБЛИКА ЕГИПЕТ		
2.	Манал Ехия Эльшиннави	Чрезвычайный и полномочный Посол Арабской Республики Египет
3.	Гапурхаев Илез Эсманович	Переводчик
РЕСПУБЛИКА ИНДИЯ		
4.	Кумар Апдеш	Помощник военного атташе по вопросам обороны Посольства Индии
ИОРДАНСКОЕ ХАШИМИТСКОЕ КОРОЛЕВСТВО		
5.	Хадид Ади	Советник Посольства Иордании в РК
РЕСПУБЛИКА ИРАК		
6.	Генерал-майор Махер Риадх Хаммад Аль-Садун	Министерство обороны Республики Ирак
ИСЛАМСКАЯ РЕСПУБЛИКА ИРАН		
7.	Капитан 1-го ранга Фекри Али Хабиболла	Военный атташе по вопросам обороны Посольства Исламской Республики Иран в РК
ГОСУДАРСТВО КАТАР		
8.	Капитан 1-го ранга Катарских вооруженных сил Наср Мохд Аль-Харами	Представитель Министерства обороны
9.	Лейтенант Катарских вооруженных сил Хамад Саад Аль-Кубайси	Представитель Министерства обороны
РЕСПУБЛИКА КОРЕЯ		
10.	Полковник Сон Тэгук	Военный Атташе по вопросам обороны Посольства Республики Корея
ОБЪЕДИНЕННЫЕ АРАБСКИЕ ЭМИРАТЫ		
11.	Подполковник Алькааби Мухаммад Джума	Военный Атташе по вопросам обороны Посольства ОАЭ в РК

ИСЛАМСКАЯ РЕСПУБЛИКА ПАКИСТАН		
12.	Бригадный генерал Ясир Наваз Джанжуа	Военный Атташе по вопросам обороны Посольства Исламской Республики Пакистан
ГОСУДАРСТВО ПАЛЕСТИНА		
13.	Генерал Хатем Шафик Уакед	Директор связи с общественностью и СМИ Национальные силы безопасности Государства Палестина
14.	Звейд Хазем	Второй секретарь Посольства Палестины в РК
РОССИЙСКАЯ ФЕДЕРАЦИЯ		
15.	Подполковник Крылов Александр Сергеевич	Эксперт Главного управления международного военного сотрудничества МО РФ
ТУРЕЦКАЯ РЕСПУБЛИКА		
16.	Полковник Пала Фатих	Военный атташе Посольства Турецкой Республики в РК
17.	Гокхан Эрдоган	Помощник Военного атташе Посольства Турецкой Республики в РК
РЕСПУБЛИКА КАЗАХСТАН		
Министерство обороны		
18.	Генерал-майор Альчекенов Лут Сапуович	Начальник Национального университета обороны имени Первого Президента РК – Елбасы
19.	Полковник Беков Адиль Алмасович	Начальник Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК
20.	Полковник Смагулов Нуржан Рахимбаевич	Заместитель начальника Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК
21.	Подполковник Сайдинов Ренат Садыкжанович	Начальник отдела Центра по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК
Министерство иностранных дел		
22.	Шалкарбаев Аскар Ерланович	Советник Департамента Азиатско- Тихоокеанского региона МИД РК
СЕКРЕТАРИАТ СВМДА		
23.	Посол Сарыбай Кайрат Шораулы	Исполнительный директор Секретарита СВМДА
24.	Чи Фан	Заместитель Исполнительного директора Секретарита СВМДА
25.	Посол Куанышев Дулат Оразбекович	Эксперт военно-политического измерения Секретариата СВМДА
26.	Асия Бейсенбаева	Личный помощник Исполнительного директора Секретарита СВМДА

27.	Нарбота Ерсінулы Тұрсынхан	Личный помощник Исполнительного директора СВМДА	Заместителя Секретарита
28.	Дана Жекен	Переводчик Секретариата СВМДА	
29.	Мейрам Ислам	Переводчик Секретариата СВМДА	
30.	Аима Сеитова	Переводчик Секретариата СВМДА	
31.	Кайрат Шингожинов	Специалист Секретариата СВМДА	
Организаторы			
32.	Подполковник Терехов Ярослав Вячеславович	Центр по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК	
33.	Майор Сопбек Нурканат Ержанович	Центр по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК	
34.	Капитан Байкумбаев Бакбер Ерланович	Центр по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК	
35.	Старший лейтенант Смагулов Мурат Серикболович	Центр по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК	
36.	Старший сержант Маматжанова Мадина Серикболовна	Центр по контролю над вооружениями и обеспечению инспекций МО РК	